
Přejeme všem pěkné Velikonoce.
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Slovo starosty

Odpadové hospodářství

Krátce 
z obsahu Milí Prušaňáci,

do rukou se vám dostalo další 
vydání místního čtvrtletníku, ve kte-
rém se vám pokusíme přinést infor-
mace o dění v obci. Končí poměrně 
mírná zima, která sice nechala naše 
zimní stroje dřímat, ale jinak bylo 
v Prušánkách živo.

Kultura v obci se vrátila do plného 
rozpuku, a tak jsme mohli od Nového 
roku opět navštívit řadu oblíbených 
akcí jako novoroční koncert, krojo-
vaný, školní a  sportovní ples nebo 
jubilejní Čundrbál a dětský karneval. 
To je však pouze předzvěst nabité-
ho kulturního roku, který nás čeká. 
Prušánky nabídnou vyžití pro všech-
ny věkové kategorie a pro milovníky 
různých žánrů. Téměř každý víkend 
tak budete moct v Prušánkách něco 
zažít.

Uplynulé měsíce jsme se věno-
vali mimo jiné investičním akcím. 
Nejvýraznějším projektem je samo-
zřejmě oprava školy, ke které bylo 
svoláno i  veřejné projednání. Také 
v  tomto zpravodaji k  tomu najdete 
samostatný článek. Důležité je, že se 
nám v  prvních měsících působení 
podařilo sestavit konkrétní a  reálný 
plán celé rekonstrukce, který zajistí 
bezpečný chod školy a  zároveň kva-

litní a dostatečné statické zajištění bu-
dov. Je jasné, že nás tento projekt bude 
stát velké množství peněz a  některé 
jiné akce se kvůli tomuto pozdrží. 
Nechceme ale žádné rozjeté projekty 
úplně zastavit. Naší snahou je získat 
takové dotace, které nám třeba pře-
stavbu parku u  bývalého koupaliště 
z velké části zaplatí a pro nás to bude 
realizovatelné i přes výdaje na školu. 
Stejně tak hledáme cestu k brzké re-
alizaci bytových domů ve Vrbičkách.

Přichází jaro a stejně jako se ote-
vírají první pupeny, tak se snažíme 
otevírat naši práci občanům. Považuji 
za důležité, abyste měli informace 
o  naší práci a  abyste měli možnost 
sledovat, co vámi zvolení zástupci pro 
obec dělají. Proto jsme spustili mobil-
ní rozhlas Munipolis, zahájili online 
přenosy ze zastupitelstva, každý týden 
píšu souhrn událostí na Facebook, na 
webu obce máte k  dispozici náhled 
mého pracovního kalendáře a  také 
rozklikávací rozpočet obce. Věřím, 
že takový způsob komunikace je vám 
k užitku.

Přeji vám do dalších měsíců mno-
ho dobrého a těším se na shledání na 
některé z akcí.

Váš starosta
Zbyněk Němeček

Milí Prušaňáci,
bude to už půl roku, co jsme na-

stoupili do úřadu a stále se setkáváme 
s  novými výzvami. Každý den nám 
chystá nové úkoly, které se snažíme 
pilně plnit. Co se týká požadavků vás 
-  občanů, snažíme se vám vyjít vstříc 
kdykoliv nám to okolnosti dovolí. 
Jeden z častých požadavků je žádost 
na pokácení stromů. K žádosti o ká-
cení je nutné doložit souhlas vlast-
níka pozemku. V  případě obecních 
pozemků bude souhlas udělen jen 
v  případě, že strom ohrožuje něko-
ho na životě nebo na majetku. Tyto 
důvody nebudou posuzovat zamě-

stnanci obce, ale arborista, který má 
na takové hodnocení odbornou způ-
sobilost a  k  jednotlivým případům 
bude přizván. 

Pomalu se nám probouzí příro-
da ze zimního spánku, začíná svítit 
sluníčko a  to nás motivuje k  úklidu 
humen a zahrádek, proto bych tento 
článek věnovala především třídění 
recyklovatelného odpadu. Jednou 
z mých pracovních povinností je řídit 
odpadové hospodářství obce, a  tak 
bych vám ráda osvětlila, co do jakého 
kontejneru patří, protože jsem dosta-
la důkladné školení od pracovníků 
technických služeb, za což jim děkuji.

Slovo starosty

Odpadové hospodářství

Hospodaření Obce Prušánky v roce 2022

Z naší knihovny 

Okénko Obecní policie 

Klub dětí a mládeže Prušánky

Z činnosti ZŠ 

Jak opravit školu?

Z naší školičky 

Skauti Cor Dare 

Chasa Prušánky z. s.

NCOD

Naši senioři 

Spolek Nechorští vinaři a rok 2022 

Burza dětského oblečení

…a trochu poezie  

Ze sportu 

Zprávičky z farnosti 

Čteme z prušánecké kroniky

Co byuo, to byuo

Pochlubte se, když máte čím… 

Ohlédnutí za společenskými akcemi  

Pozvánky na akce

Statistika

Společenská kronika

Homediss 

Inzerce
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BIOLOGICKY ROZLOŽITELNÝ ODPAD:
Co do něj PATŘÍ: Co do něj NEPATŘÍ:
tráva, plevel, listí vánoční stromky
proutí do průměru 5 mm větve většího průměru než 5 

mm
okružky zeleniny a ovoce maso, kosti
skořápky od vajíček a ořechů mrtvá zvířata
piliny, seno, sláma, kůra olej z fritézy
čajové sáčky a kávová sedlina cigaretové nedopalky

Umístění kontejnerů na BIO odpad:
-   kontejner u větrolamu směrem na Moravskou Novou Ves
-   kontejner před recyklační plochu
-   hnědé kontejnery ve sběrných hnízdech v obci

DŘEVĚNÝ ODPAD:
Co do něj PATŘÍ: Co do něj NEPATŘÍ:
okna dveře (BEZ SKLENĚ-
NÝCH VÝPLNÍ)

okna a  dveře se skleněnou 
výplní

palety a další dřevěné obaly piliny, hobliny, shnilé dřevo
starý nábytek sláma
dřevotřískové desky (lami-
nované i dýhované)

seno 

trámy, desky, prkna listí
větve, surové kmeny, špalky tráva

Do dřevěného odpadu nepatří ani gauče, sedačky, kober-
ce, elektro odpad a další odpad. Tak vás chci požádat, když 
už to máte na vozíku, odvezte to na sběrný dvůr a ne za zá-
voru, která je za recyklační plochou, nebo ještě hůř někam 
do větrolamu.

Kontejner umístěný za hřbitovem je určen na směsný ko-
munální odpad, proto tam posekaná tráva ani dřevo nebo 
větve z vašich zahrad nepatří.

PNEUMATIKY:
- lze odevzdávat na sběrném dvoře BEZPLATNĚ, tak toho 

můžete využít

OLEJE A TUKY Z KUCHYNĚ:
- v obci máme čtyři popelnice, které jsou určeny na oleje 

a tuky z kuchyně
- studený olej přelejte do jakékoliv PET láhve, pořádně 

uzavřete a vhoďte do popelnice
- olej se dále zpracovává jako palivo pro letadla a použité 

PET lahve se vyčistí a znovu recyklují na další využití jako 
obalový materiál 

RECYKLAČNÍ PLOCHA:
- stavební suť musí být bez většího podílu hlíny
- nepřijímáme hlínu špatné kvality např. jíly, žlutou hlínu, 

písčitou hlínu apod.

Za likvidaci takové hlíny se platí, z tohoto důvodu není 
obec schopná hlínu skladovat a pak na vlastní náklady lik-
vidovat. Možností na snižování komunálního odpadu a vět-
ší recyklace je celá řada. Bez spolupráce každého z nás tady 
můžeme mít i  30 druhů popelnic, ale bez třídění budou 
prázdné. Závěrem bych chtěla poděkovat, všem co nám po-
máhají a těm, kteří v nás věří…..

Krásné a pohodové Velikonoce přeje Jana Šupová

Hospodaření obce Prušánky se řídilo v roce 2022 rozpočtem, který schválilo ZO dne 14.12.2021. V průběhu roku 2022 
byl rozpočet upravován rozpočtovými opatřeními.

Schválený rozp. upravený rozp. skutečnost
Příjmy 57 746 000,- Kč   96 938 000,- Kč   96 936 986,36 Kč
Výdaje 66 719 000,- Kč 100 922 700,- Kč 100 900 311,80 Kč
Financování   8 973 000,- Kč     3 984 700,- Kč 3 963 325,41 Kč

Hospodaření Obce Prušánky v roce 2022

Z rozpočtu obce vybíráme hlavní položky:

Příjmy

Daně 47 090 390,89 Kč

Pronájmy pozemků  180 855,00 Kč

Pronájem nemovitostí a majetku  1 233 686,00 Kč

Příjmy z prodeje pozemků  80 405,00 Kč

Odměny za vytříděný odpad EKO-KOM  381 737,00 Kč

za ostatní tříděný odpad  94 265,00 Kč

za suť  142 393,00 Kč

školné HTVŠ  195 998,00 Kč

Za vstupné  121 000,00 Kč

za prodané zboží  87 744,00 Kč

za prodanou vodu Nechory  305 951,00 Kč

služby obce  129 916,00 Kč

dary hasičům  100 000,00 Kč

dividendy Vak  42 602,00 Kč
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věcná břemena  87 804,00 Kč

služby za hrobová místa  65 381,00 Kč

komunální odpad podnikatelům  41 159,00 Kč

traktorové práce a pronájem kontejneru  112 082,00 Kč

služby na DPS  21 970,00 Kč

rozvoz obědů  27 970,00 Kč

Přijaté dotace

Obec získala v průběhu roku dotace:

dotace od obce Lužice na SDH  200 000,00 Kč

dotace z úřadu práce  75 000,00 Kč

dotace na volby zastupitelstvo a senát  96 000,00 Kč

dotace na volby prezident  18 800,00 Kč
dotace výsadbu větrolamu – následná 
péče 138 028,80 Kč

dotace revitalizaci VKP – kalůža násled-
ná péče 44 368,02 Kč

dotace na SDH - hasiče  100 000,00 Kč

dotace na pomník válečných hrdinů  212 282,50 Kč

dotace na ČOV 33 214 984,07 Kč

dotace na chodníky ulice Hodonínská  4 397 663,99 Kč
dotace na cyklostezku Prušánky – Mo-
ravská Nová Ves  3 936 682,00 Kč

dotace na vzduchotechniku v ZŠ  2 452 573,67 Kč
dotace na cesty – Šaštín – Nechory 
– dorovnání 132 145,34 Kč

příspěvek na koronavirus  135 414,78 Kč

dotace na provoz úřadů  762 600,00 Kč

Běžné výdaje

Platy zaměstnanců 6 285 201,00 Kč

Odměny členů zastupitelstva 1 918 584,00 Kč

Dohody o provedení práce 1 496 519,00 Kč

Odvody z mezd 2 776 006,00 Kč 

Drobný majetek 1 064 758,14 Kč

PHM  377 175,36 Kč

Energie – plyn, voda, elektřina  1 200 973,41 Kč

Platby daní a poplatků  145 162,13 Kč
Neinvestiční transfery neziskovým organi-
zacím 1 546 266,30 Kč

příspěvky PO 3 531 900,00 Kč

příspěvky DSO a Městu Hodonín  408 960,00 Kč

Služby 5 096 131,94 Kč

Revitalizace okolí – kalůža  270 568,02 Kč

Výsadba stromů – Poldry  249 074,00 Kč

Výroba knihy o Prušánkách  302 250,00 Kč

Servis os. Automobilu  194 480,00 Kč

Následná péče o větrolam  353 076,80 Kč

Recyklace  686 504,80 Kč

Dopravní obslužnost  223 500,00 Kč

Materiál 1 010 569,00 Kč
Služby fi nančních ústavů (poplatky a po-
jištění) 391 663,55 Kč

opravy a udržování  384 896,15 Kč

dar na opravu kostela  500 000,00 Kč

ostatní dary  22 000,00 Kč

věcné dary  22 236,10 Kč

úroky z úvěru  557 486,23 Kč

Kapitálové výdaje

Investiční příspěvek na cyklotrasu  846 940,00 Kč

Výkup pozemků  30 550,00 Kč

Rekonstrukce VO  454 164,00 Kč

Místní komunikace a chodníky  11 724 831,00 Kč

Čistička odpadních vod  38 460 805,00 Kč

Šnekový podavač ČOV  357 080,00 Kč

Přístavba MŠ 5 113 870,00 Kč

Klimatizace v MŠ  320 599,00 Kč

Nábytek do přístavby MŠ  133 865,00 Kč

Byty Vrbičky 1 441 612,00 Kč

Společenské centrum - chasák  430 155,00 Kč

Rekonstrukce ZŠ 1 132 780,00 Kč

Rekuperace v ZŠ 3 508 411,00 Kč

Rekonstrukce rozvodů vody v ZŠ 1 901 005,00 Kč

Byty u ZŠ – apartmány  851 440,50 Kč
Rekonstrukce památníku padlým hrdi-
nům  339 831,00 Kč

Optická síť ul. Slunečná  157 300,00 Kč

Projekt stará kuželna  166 375,00 Kč

Sekačky  245 779,00 Kč

Nové osobní vozidlo  839 000,00 Kč

Územní plán obce  405 472,00 Kč
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Z naší knihovny 
Vážení čtenáři,
co nového se stalo v  knihovně od 

posledního vydání Zpravodaje? Je na-
koupena první várka nových knih na 
tento rok a každý měsíc budou přichá-
zet nové. V každém výměnném fondu 
budou k  dispozici i  zvukové knihy. 
Besedy s  předškoláky probíhají stále 
a každý měsíc se zde vystřídají obě tří-

dy. Ve květnu plánuji setkání s oběma 
prvními třídami a v červnu pak jejich 
tradiční jmenování čtenáři. 

Od 1. dubna se zvyšují poplatky za 
knihovnu, a to na 60 Kč dospělí čtenáři 
a 40 Kč ostatní. Taktéž se zvyšují plat-
by za kopírování dokumentů. Veškeré 
informace jsou na webových stránkách 
knihovny v sekci ceník a taky k nahléd-

nutí přímo v knihovně. Do knihobudky 
průběžně doplňuji knihy, po přečtení je 
prosím vraťte zpět, popř. vyměňte za ji-
nou, nebo tam dávejte i své knihy, které 
již můžete postrádat. Nebo i  časopisy, 
puzzle a  klidně třeba i  hry, které jsou 
funkční, ale už je neupotřebíte. Vždy 
mohou ještě posloužit dál.

Milena Hromková

Okénko Obecní policie 
První čtvrtletí roku třiadvacátého je 

pomalu za námi, a  tak tu máme další 
Zpravodaj a  s  ním i  naše již tradiční 
okénko… 

Pro některé z  vás je méně popu-
lární činností naší OP orientační mě-
ření rychlosti. Po zimních měsících, 
kdy asi i z obav z náledí jezdili všichni 
jako z partesu, se nám rozjařilo a neje-
nom s výskytem jednostopých vozidel 
vzrostl i  počet krásných snímků na-
šich motorových miláčků. Pozor na to, 
a nezapomínejme, že se měří i od znač-
ky Dolní Bojanovice! 

Situace s energiemi se nám sice již 
uklidňuje, přesto se setkáváme s  po-
kračujícím jevem, kdy by si někteří 
rádi zatopili cizím dřívím. Ne že by 
brali sousedovi z pečlivě vyskládaných 
polínek, ale ony i ty naše větrolamy ne-
jsou „všech a ničí“ a pro těžbu v nich, 
ač jste i  třeba vlastníkem, potřebujete 

povolení. No a pokud váš není a nemá-
te povolení, tak za těžkou práci místo 
vozíku otopu čeká vás pokutový blo-
ček. Pokud si poctivě nabytou kulati-
nu nemáte kde složit a  naznáte, že na 
obecním to nevadí… Můžeme mít pro 
to pochopení, ale jedná se o zábor ve-
řejného prostranství. A  je jedno, jestli 
hromadou dříví, nepojízdným autem, 
paletou cihel anebo stavební buňkou. 
Je opravdu vhodné zvednout telefon, 
zavolat na Obec anebo nám a plán ta-
kového umístění oznámit a domluvit si 
kdo, kde, kdy a na jak dlouho. Pokud 
totiž ta rok se nepohybující reznoucí 
rachotina začne vadit spoluobčanovi 
natolik, že to ohlásí, dočkáte se obsílky 
dřív, než váš youngtimer začne zase na-
bývat na ceně… 

Co jeden našel, druhý ztratil… třeba 
cestou z Nechor. To je nejčastější zdroj 
ztrát a nálezů. Dokud jde o doklady, je 

dohledání majite-
le hračka. Klíčky - 
například od auta, 
ty už si musí u nás 
počkat, jestli třeba majitele napadne se 
po nich shánět. Ale když vám v neděli 
ráno zavolají, že mezi řádky vinohradu 
je téměř kompletní sada zimního ob-
lečení, nedopitá láhev, doklady a  tele-
fon, jeden krapet znejistí, zda při těch 
ranních mrazících nebude ve vedlejším 
řádku novodobý Ötzi. Naštěstí v tom-
to případě alkohol asi opravdu nositele 
zahřál a my jej našli o pár hodin později 
už odpočatého při práci na zahrádce.

A  na závěr ještě jedno odlehčení. 
Dobré nechorské vínečko chutná neje-
nom lidem. A  tak se nedivte, když ve 
sklípku náhodou potkáte… třeba oveč-
ku! 

Veselé Velikonoce přejí 
strážníci OP Prušánky

Klub dětí a mládeže Prušánky
Jaro, jaro, JARO už je tu!
Na měsíc březen a  na 

všechno, co s  sebou přinese, 
jsme se opravdu moc těšili! Na 
příchod jara, sluníčka a  tepla. 
Také na spoustu barviček a ve-
likonoční tvoření. Dovolte mi, 
milí čtenáři a  čtenářky Pru-
šánského zpravodaje, abych 
vám představila naše aktivity 
z  Klubu dětí a  mládeže Pru-
šánky.



strana 7Číslo 1/2023

Prušánský zpravodaj

Předělem mezi zimním časem a časem probouzející se 
přírody je masopustní období. Masopust je veselý svátek 
začínající den po svátku Tří králů a  končí Masopustním 
úterým, tedy den před Popeleční středou, a  zahajuje tak 
čtyřicetidenní postní období před Velikonocemi. I my jsme 
se seznámili s lidovými tradicemi a společně se tak začali 
připravovat na karnevalové veselí, které jsme si moc užili. 
Zadělali jsme také těsto a nasmažili vynikající koblihy, kte-
ré k masopustu bezesporu patří. 

Měla babka čtyři jabka… 
aneb říkankový týden, které-
mu jsme celý týden věnovali 
nejenom ranní kruh a  tvo-
ření, ale také jsme si k  té-
matu vždy upekli nebo uva-
řili z  ,,říkankových“ surovin 
dobrotu od jablečného závi-
nu až po brambory pečený, 
které nebyly málo maštěný. 

S dětmi denně vyplňujeme denní program zajímavým 
tvořením, při kterém se děti seznámí s barvičkami a nej-
různějšími materiály, tematicky zaměřených dle ročních 
období, svátků a  tradic. Nebylo tomu jinak ani v  březnu 
v kroužku Tvořivých ručiček, kdy jsme pro naše mamin-
ky, babičky a  tetičky vyrábě-
li přáníčka k  Mezinárodní-
mu dni žen. Moc mě těší, že 
si i  odpolední kroužky našly 
u  dětí a  rodičů oblibu a  stále 
se těší velké návštěvnosti. Mu-
sím moc a moc pochválit naše 
malé šikuly, kterým jde práce 
od ruky a vždy si domů odnáší 
nejenom krásné, ale také vel-
mi chutné výrobky. V  krouž-
ku Malý kuchařík se totiž vaří, 
peče a smaží jedna radost! 

Z  našeho klubíčku se line nejenom vůně upečených 
dobrot, ale také líbezné tóny písní od lidových až po mo-
dernu, kterou mají naše ,,tanculienky“ moc rády!  Společně 
se učíme vnímat hudbu, rytmiku a jednoduché pohybové 
kroky, které ladíme do různých tanečních sestav. Tanečky 
však mají rády i naši nejmenší, kteří se hudebními nástroji 
pěkně doprovází. I když někdy nejde přes hluk slyšet, za ty 
dětské úsměvy a nadšení to ale stojí! 

Sluníčko nás pomalu, ale jistě začalo lákat ven a  my 
se tak po jarní výzdobě okýnek a vnitřních prostor mohli 
vrhnout na úklid zahrady. Děti moc venkovní práce baví, 
panečku, to je pomocníčků! Práce jde hned lépe od ruky. 
Poprvé jsme se pustili do pletení věnečků z proutí, se kte-
rými nám pomáhaly naše maminky. Zdobení již nechávaly 
plně na nás a naší kreativitě. Barvičky - ty my máme moc 
rády, čím barevnější, tím veselejší, ale to přeci k jaru patří. 

S dětmi denně vyplňujeme denní program zajímavým
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Klubík uspořádal sbírku pro azylový dům v Hodoníně
V minulém týdnu proběhla současně s jarní burzou 

v  KD Prušánky sbírka pro azylový dům v  Hodoníně. 
Vybírala se nejenom dětská obuv a oděvy, ale také odrá-
žedla a společenské hry. Nezapomněli jsme také na ma-
minky, pro které se kromě oblečení a obuvi seskládalo 
i mnoho vybavení do kuchyně.

Děkujeme za všechny vaše přinesené tašky a krabi-
ce, které svým obsahem udělaly opravdu velkou radost! 
Paní ředitelka z azylového domu, nevěřila svým vlast-
ním očím, když viděla to obrovské množství, které se 
nám podařilo nashromáždit!

Za Klub dětí Lubka Čulenová

Za Klub dětí a  mládeže bych ráda poděkovala vedení 
a  zaměstnancům Obce Prušánky a  našim sponzorům za 
velkou podporu, díky které můžeme pro děti a jejich rodiče 
vytvářet zázemí, které v těchto krásných prostorech máme. 
Poděkování patří fi rmám Dřevoprodej VALENTA Prušán-
ky, panu Přikrylovi za fi rmu MSO servis spol. s r.o., panu 

Sasínovi za fi rmu ZEMSKY 
Rohatec, s.r.o. a  bývalému 
panu starostovi Zahradní-
kovi za veeelkou hromadu 
vrbových větví.

My děti z  Klubu dětí 
a mládeže Prušánky vám sr-
dečně přejeme, abyste nad-
cházející velikonoční čas 
prožili v  kruhu svých nej-
bližších a společně se rado-
vali ze vzájemné blízkosti, 
radosti a lásky.

Veškerou naši činnost můžete sledovat na FB Klubu dětí 
a mládeže Prušánky, kde se denně chlubíme našimi aktivi-
tami a činností. 

Ľubka Čulenová, 
vedoucí Klubu dětí a mládeže Prušánky

Z činnosti ZŠ

Školní rok s  jarem v  zádech je v  plném proudu a  my 
jsme vstoupili do jeho poslední čtvrtiny. Pojďme se společně 
ohlédnout na uplynulými měsíci života školy.

Druhé pololetí tradičně zahájili deváťáci se svým plesem, 
inspirací jim tentokrát byl Netfl ix. Posíleni kulturním zážit-
kem mohou směle vykročit k  dubnovým přijímačkám na 
střední školu, tímto jim všem přeji mnoho štěstí. Sedmáci 
a osmáci si pilovali svoje lyžařské dovednosti na lyžáku v Je-
seníkách, druháci a  třeťáci už se hluboké vody jen tak ne-
zaleknou, protože všichni zdárně dokončili plavecký výcvik. 

Kromě sportu jsme se věnovali například i vaření v tra-
diční celoškolní soutěži Uvař to!, kde vybíravá porota měla 
co dělat, aby vybrala ty nejlepší pokrmy, prostor dostala 
i podpora polytechnického vzdělávání - soutěž Bořek stavitel 
se letos nesl v duchu života hmyzu. Celoškolním projektem 
věnovaným Dni vody jsme si připomněli, jak důležitá pro 
nás tato komodita je, první jarní měsíc březen jsme opět tra-
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dičně zakončili u dětí oblíbenou čtenářskou akcí Noc s An-
dersenem. Nechyběla soutěž mladých recitátorů nebo třeba 
pěvecké klání Superstar či karneval ve školní družině. 

O výbornou reprezentaci školy se postaraly naši zpěváci 
Florian Hasil a Terezka Měchurová na soutěži Zpěváčci Pod-
luží, děvčata z osmé třídy, jmenovitě Eliška Přikrylová, Len-
ka Lai, Simona Hnátková, Adéla Bravencová a Aneta Kujová 
zase skvěle zpracovaly životní vzpomínky paní Marie Filipi 
z Prušánek v projektu Příběhy našich sousedů, jehož prezen-
tace proběhla koncem března v Kyjovském kinu Panorama. 

Co se týká závěru školního roku, tak ještě stihneme 
projektový den Škola jinak, věříme, že jako každý rok i za 
účasti rodičů a veřejnosti, sedmáky čeká výukový pobyt na 

Trkmance a budoucí prvňáčky 28. dubna například zápis do 
první třídy.  

V  pozadí školního života stojí vývoj technického stavu 
školní budovy a její budoucnost. V rámci prvních kroků složi-
tých oprav a rekonstrukcí, se během jarních prázdnin pokáce-
lo přes 30 stromů, jejichž kořenový systém měl vliv na statiku 
budovu. Na naší školu se nám tak naskytl úplně nový pohled. 
Na letní prázdniny je v plánu ještě oprava střechy učebnového 
pavilonu. Na dalších krocích intenzivně pracuje vedení obce 
a my věříme, že vše nakonec dospěje do zdárného konce.

Přeji všem čtenářům poklidné jarní dny a mnoho dob-
rého.

Jakub Horňák

Jak opravit školu?
Jedna z nejdůležitějších otázek pro 

naši obec. 
Prvním úkolem v takovém případě 

je zjistit, proč je potřeba ji opravovat. 
K tomu nám kromě viditelných trhlin 
ve stěnách pomohli odborníci z  řad 
statiků a geologů. Ti dospěli k závěru, 
že „poruchy na objektech jsou důsled-
kem objemových změn extrémně plas-
tických neogenních jílů.“ (Nováková, 
2023) Dále popisují, že „jíly v  horní 
části souvrství jsou vlivem evaporace 
a  transpirace vysušeny a  smrštěny,“ 
což způsobuje zejména v  létě pohyby 
školy. Statik ve svém závěru uvádí, že 
„z dlouhodobého sledování objektu je 
zřejmé, že je stále porušován zvýšený-
mi deformacemi nosných konstrukcí 
a  do budoucna nelze bez jeho stabi-
lizace a  ztužení očekávat uklidnění 
těchto pohybů.“ Naštěstí také dodává, 
že „objekt je nadále v  podmínečném 
stavu užívání, který bude upravován 
jeho pravidelným sledováním – moni-
toringem.“ (Špička, 2022)

Když už víme, co se děje, je v dru-
hém kroku nutné ptát se, jak to opra-
vit. Zde nastiňuje řešení doktorka 
Nováková (2023) slovy: „stávající zá-
klady objektů ZŠ musí být posíleny 
soustavami mikropilot, které bude tře-
ba vetknout (opřít) do hlubších vrstev 
geologického podloží, tj. do hloubky 
minimálně 6,0 m, případně až 8,0 m, 
kde mají jíly pevnou konzistenci a také 
nebudou již ovlivňovány objemovými 
změnami.“ Zároveň jde ze stolu také 
otázka demolice a výstavby nové ško-
ly. Stávající budova má potenciál dál 
po opravách dobře fungovat a výstav-
ba nové školy by stála více než 5náso-
bek nákladů na opravy. S tím souhlasí 
i  statik, kterého se ptáme, jak dlouho 
takové opravy zaberou a  jaký dopad 
na provoz školy budou mít. Dozvídá-
me se, že samotné statické zajištění je 
odhadováno na půl roku prací a s pro-
vozem školy jsou práce neslučitelné. 
Dojde totiž například k  odstranění 
podlah v prvním podlaží.

Tyto informace jsou pro nás zá-
sadní. Přesun žáků na určitou dobu 
jinam je pro nás značnou komplika-
cí, nicméně urychlování prací nebo 
jejich rozdělování do etap se ukazuje 
jako nereálné a jakákoliv taková snaha 
by dost pravděpodobně vedla k  do-
padům na kvalitu prací. Prostě když 
chcete něco udělat pořádně, potřebu-
jete na to mít čas. Rychle a levně nikdy 
nic kvalitního nedostanete.

Zvažovali jsme tedy množství návr-
hů, jak toto vyřešit. Nejschůdnější va-
riantou se ukázalo vybudování provi-
zorní školy. Je to jako skládačka. Třídy 
se smontují a po použití zase rozmon-
tují a odvezou. Žáci jsou v pohodlném, 
čistém, bezpečném, klidném prostředí 
a zároveň mají na dosah jídelnu, dru-
žinu a není nutné je nikam vozit. Kvůli 
nevhodnému podloží jsme pak dospě-
li k variantě, kdy provizorní školu vy-
budujeme na základové desce nové tě-
locvičny, na kterou má obec již několik 
let projektovou dokumentaci včetně 
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Na chvíli dokumentaristkami
   Žačky z prušánecké základní školy se v rámci projektu 

,,Příběhy našich sousedů‘‘ na několik měsíců staly dokumen-
taristkami. Během půl roku měly za úkol najít pamětníka, 
zachytit jeho příběh a naučit se ho vyprávět prostřednictvím 
reportáže. Tým se rozhodoval mezi animací, videem nebo roz-
hlasovou reportáží. Nakonec padla volba na audio formát.

   V Prušánkách se do projektu zapojily žačky z osmé třídy 
Adéla Bravencová, Simona Hnátková, Lai Th uy Duong, Ane-
ta Kujová a  Eliška Přikrylová. Tým vedla paní učitelka Nela 
Škrobáková. Nejdříve se musely dívky vypořádat s hledáním 
pamětníka, což se nedařilo tak hladce, jak by si představovaly. 
Žádná se však prvních nezdarů nezalekla a  společně pokra-
čovaly v práci dále. Nakonec padla volba na paní Marii Filipi, 
rodačku z Josefova, která však od raného dětství žije v Prušán-

stavebního povolení. Peníze investo-
vané do provizoria budou tak z velké 
části zúročeny v  budoucí tělocvičně. 
K výuce v  těchto prostorách by mělo 
dojít od září 2024 a  žáci by zde měli 
strávit jeden až dva školní roky. Do té 
doby bude výuka probíhat v  součas-
ných prostorách, které jsou pod drob-
nohledem a  každý náznak pohybu je 
sledovaný. Díky řadě stavebních prací, 
které již proběhly, a vykácení blízkých 
stromů, je budova bezpečná a ještě ně-

kolik let by bezpečná byla. Poruchy by 
se ale zhoršovaly a my jim musíme co 
nejdříve předcházet. 

Akce nás bude stát minimálně 70 
milionů korun, které se snažíme po-
krýt z  dotací, příspěvků a  vlastních 
zdrojů obce. Školu již navštívilo něko-
lik poslanců i hejtman Jihomoravské-
ho kraje Jan Grolich. Od všech máme 
příslib spolupráce při obstarávání po-
třebných fi nančních prostředků. Věří-
me, že se nám podaří školu opravit tak, 

aby žádné další vedení obce nemuselo 
tento problém v budoucnu řešit.

Citace:
NOVÁKOVÁ, Danuše, RNDr. Bc., 

2023. PRUŠÁNKY ZŠ – poruchy ob-
jektů – INŽENÝRSKO-GEOLOGICKÝ 
PRŮZKUM. Sudoměřice.

ŠPIČKA, Martin, Ing., 2022. Zhod-
nocení porušení objektů ZŠ Prušánky. 
Brno.

Zbyněk Němeček

kách. Děvčata se tak mohla začít připravovat na natáčení roz-
hovoru. Pečlivě si připravila otázky a také se naučila pracovat 
s nahrávací technikou.

Paní Filipi žačkám vyprávěla o své rodině, která se zapoji-
la do odboje během 2. světové války. Rodina spolupracovala 
s odbojovou skupinou Rovnost a také pomáhala parašutistům 
z operace Clay-Eva. Poté paní Filipi zavzpomínala na své zážit-
ky z dětství, ze základní školy v Josefově i Prušánkách nebo jak 
v mládí chodila s kamarády na čaje a plesy a užívala si kulturní 
život 60. let. Vyprávěla také o svých studiích v Bratislavě, kde 
v roce 1968 zažila demonstrace Slováků, kteří požadovali více 
samostatnosti v rámci Československa. Žačky pečlivě poslou-
chaly a psaly si poznámky. Po natočení rozhovoru je totiž če-
kala tvorba reportáže. Musely vybrat stěžejní momenty, které 
by se vešly do několika minutového audio záznamu. Poté si vy-
tvořily scénář a nahrály komentáře, které v reportáži propojují 
jednotlivé pasáže z vyprávění.

   Jako správné dokumentaristky žačky představily příběh 
i  veřejnosti. V  úterý 28. března proběhla v  kyjovském Kině 
Panorama závěrečná prezentace všech zapojených týmů z Ho-
donínska, kterých bylo dohromady jedenáct. Během tří mi-
nut měli žáci za úkol představit příběh svého pamětníka. Tým 

Prezentace projektu v KyjověPrezentace projektu v Kyjově
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Z naší školičky 

Jaro! Je to v suchu...
...lidi se radujou…
…stromy se radujou…. 

Všude kolem nás už je cítit svěží 
jarní energie, příroda se probouzí ze 
zimního spánku a  tak i  my ve školce 
začínáme vysazovat naše vyvýšené zá-
hony hráškem, ředkvičkou nebo mrk-
vičkou. Je krásné to vnímat a ukazovat 
dětem, jak se příroda probouzí k ma-
lému zázraku. 

Snažíme se v  dětech podporovat 
touhu po objevování přírody, vždyť 
aktuálně je zahrada pro objevování 

z  Prušánek si pro tuto příležitost přichystal krátkou scénku 
o zážitcích paní Filipi. Předem odevzdanou reportáž a životo-
pis spolu s vystoupením na prezentaci hodnotila odborná po-
rota, ve které usedla pedagožka kyjovského gymnázia Ludmila 
Hübschtová, dále Blanka Pokorná, vedoucí Vlastivědného mu-
zea Kyjov a editor Hodonínského deníku Lukáš Ivánek. 

Touto slavnostní tečkou jsme společně ukončili půlroční 
projekt. Reportáže obohatí archiv Paměti národa, aby se pří-
běhy i nadále uchovaly a budou zveřejněny přímo i na webu 
Příběhů našich sousedů. Tímto vás zvu k poslechu nejen pru-
šánecké reportáže ale i všech ostatních.

Projekt pořádá organizace Post Bellum, konkrétně na Ho-
donínsku její pobočka Paměť národa Jižní Morava. Za fi nanční 
podporu projektu děkujeme Obci Prušánky.

Michaela Mrázková, koordinátorka projektu na Hodonínsku Společné foto s paní Marií FilipiSpolečné foto s paní Marií Filipi

jako stvořená – lupu do ruky a hybaj 
ven! 

Ale co v  zimě? Nespali jsme jako 
medvěd zimním spánkem? To v žád-
ném případě! V  lednu jsme uskuteč-
nili schůzky pro rodiče předškoláků, 
po kterých následovaly individuální 
konzultace. Děti se poctivě připravují 
k  zápisu do první třídy. Kromě kaž-
dodenní přípravy ve třídách vznikl ve 
spolupráci se školou „Předškoláček“ 
pod vedením speciální pedagožky. 
Pro děti s grafomotorickými obtížemi 
vedou paní učitelky R. Riedlová a  I. 
Krejčí ve školce grafomotoriku v  po-

době deseti lekcí i  s  rodiči. Jedná se 
o  soubor psychomotorických činnos-
tí, které jsou vykonávány při kreslení 
a  psaní s  cílem naučit dítě bez obtíží 
psát. Touto cestou chceme rodičům 
moc poděkovat za spolupráci, jde vi-
dět, že to má smysl.

Dobu masopustního veselí jsme 
oslavili jak jinak než karnevalem. 
Všem rodičům děkujeme za parádní 
kostýmy.  Nejstarší děti byly na edu-
kativním programu v  ZOO Hodonín 
„Proč plazi jazyk plazí“ a  ti odvážní 
si mohli hada i pohladit. Pro všechny 
děti byl uskutečněn projektový den 

Jak malá včelička zachránila králíčkaJak malá včelička zachránila králíčka V tělocvičněV tělocvičně
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Na jaře když kvete sad, na světě je každý rád. 
Sofi nka H.: „Paní učitelko, já sem 

měla blonďaté vlasy.“ 
Učitelka: „No a teď už nemáš?“ 
Sofi : „Ne, teď mám s copánkem.“ 

Učitelka při focení říká Elence, kte-
rá chodí do třídy motýlků: „No Elen-
ko, ty si ale kočka.“ 

Elenka: „No jo, ale před tym sem 
byla motýlek.“ 

Majdalenka K. přiběhne k učitelce 
a  říká udýchaně: „Paní učitelko, mně 
už došel běh.“ 

Kubíček N. při odchodu domů říká 
mamince: „Mami, my sme byli na pro-
cházce a paní učitelka, tá co néni Šůr-
ková, nám kůpila kokino.“ 

Sofi nka H.: „No pani učitelko, náš 
taťka jel závod a  radši dal pani po-
licajtce peníze, aby nešel do vězení. 
Mosim mu řéct, ať už závod nejezdí.“ 

CanisterapieCanisterapie GrafomotorikaGrafomotorika

Canisterapie. Je to podpůrná tera-
pie pomocí psů, která se využívá pro 
zlepšení psychického i fyzického stavu 
člověka a uplatňuje se také při výchově 
a vzdělávání, ne nadarmo je nazývána 
jako léčba psí láskou. Naší léčbou byla 
fenka Anička, která byla velmi posluš-
ná a hravá. 

A kdy jindy než na jaře je vhodná 
doba pozvat si pana včelaře. V dalším 
projektovém dnu nazvaném „Včelič-
ky” se děti dozvěděly spoustu nových 
informací a  měly možnost pozorovat 
živé včely, vyzkoušet si včelařské náči-
ní či ochutnat med. 

Na závěr bych chtěla pozvat všech-

ny zájemce o  náš dětský kolektiv na 
zápis do školky, který se bude konat 
v sobotu 6. května 2023 v podobě Dne 
otevřených dveří. Těšíme se na vás. 

Přeji všem klidné svátky jara.
Lucie Drejčková 

Zástupce ředitele 
pro předškolní vzdělávání

Filípek N. vykládá o bráchovi. Uči-
telka: „A kolik má brácha roků?“ 

Filípek: „17 a půl a 20 stupňů.“ 

Natálka Č.: „Náš děda umí zpívat 
všecky koledy a  nejvíc zpívá – Bože, 
daj mě pokoj.“ 

Při stavění opičí dráhy. Eliška K.: 
„Paní učitelko, kam patří táto opica?“ 

Učitelka: „No, to ještě nevím.“
 Eliška: „No, tak sa nad tym aspoň 

zamysli.“ 

Emička K. při prohlížení časopisu 
Bambule: „Paní učitelko, Ježíšek mě 
nedonésl ani toto, ani toto, ani toto, 
ani nikde nic.“ 

Trenér se ptá při pohybovkách: 
„Děti, jak se jmenuje tato bedna?“ 

Dominička Š. „Švestková.“ (švédská)

Učitelka: „Děti jak se jmenuje tento 
ptáček?“ (sýkora koňadra) 

Dominika Š.: „Sýkorka konina.“ 
Vašík M. “Sýkora koňaková.“ 

Patriček K. při rozhovoru s dětmi: 
„Já budu mět také vši, já totiž furt kaš-
lu.“ 

Filípek N.: „Paní učitelko, Lukášek 
nestříhá po čárce a to néni fér.“ 

Zuzanka N. „Paní učitelko, víš, kdo 
v politice krade?“ 

Učitelka: „Nevím.“ 
Zuzka: „No Babiš přece, protože 

chce mět všecko pro sebe.“ 

Tak a  na závěr jedna anonymní. 
„Paní učitelko, naša mamka si sedne 
a prdne si. A ona má teda škaredé pr-
dění.“ 

Tak krásný úsměv na tváři a slun-
cem prozářené jarní dny přeje 

Radka Šůrková.
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Schůzky 2023

Skauti Cor Dare

Za tohoto čtvrt roku se skauti opět 
naučili mnoho nových a  užitečných 
dovedností, které se jim v životě budou 
hodit. Bohužel přes nepřízeň počasí 
jsme museli náš čas využít ve vnitř-
ních prostorách naší klubovny. Takže 
jsme se začali připravovat na skládání 
skautského slibu, který se chystáme ke 
konci roku uskutečnit. Vysvětlili jsme 
si význam slibu a řekli jsme si, co pro 
nás jeho složení znamená. Skautský 
slib zní následovně:

„Slibuji na svou čest, jak dovedu 
nejlépe:

sloužit nejvyšší Pravdě a Lásce věr-
ně v každé době,

plnit povinnosti vlastní a  zachová-
vat zákony skautské,

duší i tělem být připraven(a) pomá-
hat vlasti i bližním.“

„K tomu mi pomáhej Bůh.”

Také jsme využili toho, že se brzy 
stmívá, takže jsme rozhodli pozorovat 

hvězdy a  souhvězdí a  nakonec jsme 
viděli i krásnou planetární konjunkci. 
Nakonec i  přes nepřízeň počasí jsme 
se snažili co nejvíc poznat a  porozu-
mět zimní přírodě. Pozorovali jsme 
otisky srnčích kopýtek, zaječí stopy, 
a  dokonce jsme potkali i  bažanta se 
slepicí. Ale asi nejzajímavější, co jsme 
viděli, byla straka, u které se nám zdá-
lo, že měla v zobáku náramek, ale tím 
jsme si nebyli jistí.

Jan Koller

Chasa Prušánky z.s.

Tak jako každý rok se na Štěpána sešla celá prušánec-
ká chasa, aby zvolila nové stárky pro rok 2023. Letos toto 
břemeno převzali stárci 1.Vít Ostřížek, 2. Daniel Kaluža a 3. 
Lukáš Zvědělík. Z dívek se toho ujaly stárky 1. Kateřina Pen-
čáková a 2. Tereza Mečlová. 

Naší první akcí byl tradiční XXII. zimní krojovaný ples, 
který se konal 21. 1. 2023. K tanci a poslechu nám hrála DH 
Lanžhotčanka, která vytvořila v sále příjemnou at-
mosféru. Celý ples započal Moravskou besedou, 
kterou si s námi přijela zatancovat i chasa z Rak-
vic, Velkých Bílovic, Dolních Bojanovic a Moravské 
Nové Vsi. Poté následovalo přivítání přespolních 
chas (kterých opravdu nebylo málo) a volba šohaje 
a Miss plesu. Toto ocenění získal Stanislav Stanec 
a Hanka Lacová, kteří s námi šli bohužel naposle-
dy. Celý večer jsme završili půlnočním sólem a ne-
směla samozřejmě chybět ani tombola. Ještě jednou 
bychom chtěli takto veřejně poděkovat všem spon-
zorům, kteří nám zajistili krásnou a bohatou tom-
bolu a Bibianě Stávkové, díky které jsme se dokázali 
sehrát.

V  nejbližší době jsme si pro vás připravili Velikonoční 
zábavu, která se bude konat 9. 4. 2023 v Kulturním domě 
v Prušánkách. Přijďte se  za námi pobavit a zatančit si před-
tím, než vyrazíte na šlahačku. Celý večer nám bude hrát DH 
Zlaťanka. 

Těšíme se na vás na tanečním parketu!
Penčáková Kateřina, foto Ondřej Šíra
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NCOD

Taková druhá rodina

Co naši senioři

V tanečním studiu N.C.O.D. jsme 
mohli začátkem roku přivítat novou 
lektorku tance, která se nyní věnu-
je dětem v  Prušánkách každý čtvr-
tek 15:30 - 16:30 v  kulturním domě. 
Taneční lekce nejsou věkem omeze-
ny. Určující pro nás je to, aby to děti 
bavilo. Ty menší se inspirují od těch 
starších, udrží déle pozornost a učí se 
lepšímu soustředění vzorem od těch 
starších. Žene je to vpřed rychleji. 
Starší děti a  mládež je tak učena po-
máhat mladším a slabším, podporovat 
je a  motivovat. Být parťákem. V  ně-
kterých našich kurzech tancují spolu 
s dětmi i maminky (tatínci) a dokonce 
i babičky. Je to pak takový úžasný ge-
nerační  zážitek.

Jak zjistit, zda to bude moje dítě ba-
vit? Jednoduše. Přijďte na nejbližší tré-
nink, vezměte s  sebou pití, pohodlné 
oblečení, čistou obuv a prostě dorazte. 
Nechce tam být dítě samo? Tak vez-
mětete kamarády, ve více lidech více 
legrace.

Nejsme jenom kroužek jednu hodi-
nu týdně. V létě pořádáme příměstské 
tábory v Břeclavi, celotýdenní soustře-
dění v  Krkonoších a  spoustu dalších 
akcí, které nejsou zaměřené jen čistě 
na tanec, ale také na hry, soutěže, vy-
rábění a spoustu dalšího. Děti se každý 

půl rok těší na závěrečné vystoupení 
pro rodiče, kde ukáží, co všechno se 
naučily. Chystáme také další novinky. 
Jsme tým, jsme taková druhá rodina.

S láskou srdečně zve do naší party 
Lenka Žůrková, 

tel: 723 665 935, ncod.cz

Jarní prázdniny - zimní soustředění, které jsme si neskutečně užili.Jarní prázdniny - zimní soustředění, které jsme si neskutečně užili.

Naši senioři

Sluníčko už pěkně svítí, 
voní pole, na zahrádkách kvítí,
druhou mízu chytla naše těla, 
zkrátka – jaro s námi divy dělá.

 
Chci se vrátit do minulého roku a zavzpomínat na naši 

vánoční výstavu s názvem „Výstava s našimi vinaři“, která 
proběhla na začátku prosince. Velké poděkování patří paní 

Zdeňce Laštůvkové a celému spolku Nechorských vinařů, 
kteří nám přispěli svými výbornými víny a tím mohli výsta-
vu uskutečnit. Podle reakcí lidí lze soudit, že se výstava líbila. 
Zároveň patří poděkování našim seniorkám a vůbec všem 
lidem, kteří se na výstavě podíleli, přinesli svoje výrobky a 
také věci související s výrobou vína a vinohradnictvím a s 
výstavou pomohli. Výtěžek ze vstupného jsme zaslali do sta-
cionáře Vlaštovka v Hodoníně.
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Moc hezky jsme oslavili konec roku naší tradiční „Miku-
lášskou“. Po dobré večeři nám Mikuláš s čertem rozdali malé 
dárečky, ze kterých měli doufám všichni radost. Pobavili 
jsme se, zazpívali si a do nového roku jsme si popřáli hodně 
zdraví a hlavně, abychom se zase všichni sešli.

Svátek žen jsme oslavili společnou večeří, kterou nám 
připravili manželé Schottlovi. Byla to u nich „poslední veče-
ře“, protože nám oznámili, že končí s podnikáním. Je to pro 
nás moc smutné, protože jsme se zde rádi scházeli. Přejeme 
jim vše dobré.

Přejeme všem pěkné Velikonoce a slunečné jarní dny.
Za prušánecké seniory Květa Kopečková  

Foto Věra Dřevěná

Spolek Nechorští vinaři a rok 2022

Zdravíme všechny milovníky vína. 
Svět se vrátil k normálu a my bychom 
vás rádi pozvali na další ročník K Ne-
chorám do sklepa. Bude se konat tra-
dičně v červnu, a to v sobotu a v neděli 
24. a 25. června 2023. S víny vás sezná-
mí majitelé vinařství – v  jednadvaceti 
sklepech, kteří s  vámi rádi proberou 
všechno, co se vína týká. 

Předprodej vstupenek bude zahájen 
1. dubna 2023. Zájem o vstupenky byl 
v loňském roce obrovský, a proto jsme 
se rozhodli dát do prodeje 1300 vstu-
penek. V  předprodeji budou za zvý-
hodněnou cenu 950 korun, na místě 
za 1100 korun. V ceně bude sklenička, 
katalog, páska na ruku a propiska. Ne-
dílnou součástí katalogu jsou kupony 
v hodnotě 500 korun k odběru vín. Taš-
tičky budou k zakoupení samostatně. 

Takové akce je náročné a proto nás 
těší, že do Nechor zavítají lidé z  celé 
republiky a hlavně, že se většina z nich 
ráda vrací. Moc rádi se uvidíme i s míst-
ními, kteří chodí v menším množství. 

Prodej vstupenek na místě bude jako 
vždy v pátek večer před akcí a v sobotu 
přímo na místě. Kdo nenajde v červnu 
volný termín na akci K Nechorám do 
sklepa, může kdykoliv v  průběhu ce-
lého léta přijít za vinařem do Nechor. 
Akce S  vinařem u  Nechor začíná 29. 
června 2023. Každý týden až do 6. září 
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2023 vás ve svém sklepě přivítá jeden 
z vinařů. 

Aktuálně pro všechny místní i přes-
polní připravujeme 1. ročník jarní pře-
hlídky vín nechorských vinařů. Čle-
nové spolku a místní vinaři nabídnout 
svá vína 29. dubna U Jeňoura. Kromě 
skvělých vín si můžete pochutnat na 
pečeném seleti a  jiných dobrotách. 
K poslechu a zábavě bude hrát dětská 
cimbálová muzika. Vstupné je 300 ko-
run. V ceně je sklenička, katalog a ne-
omezená konzumace vína až do vypití 
všech vzorků nechorských vinařů. 

Další připravovanou akcí pro letošní 
rok je podzimní putování K Nechorám 

do sklepa za mladým vínem 25. a 26. lis-
topadu 2023. Tato akce se podobá té letní, 
takže bude otevřeno minimálně dvacet 
sklepů. Sledujte naše stránky a počtěte si 
zajímavosti o vinařích nebo se pokochej-
te fotografi emi z uplynulých ročníků na 
www.nechorstivinari.cz, na https://www.
facebook.com/nechorstivinari, a  najde 
nás i  na Instagramu. Prezentujeme se 
také na tematických webech: 

http://www.wineofczechrepublic.
cz/, www.vinazmoravy.cz a http://www.
kudyznudy.cz/, kde naše akce každo-
ročně propagujeme.

Těšíme se na vás v Nechorách.
Zdeňka Laštůvková

…a trochu poezie
Březen v přístavu

Vločky jak vlaštovky zalétaly do vlasů
velké jak na záclonách vzor

v lesích kvetly sasanky a orseje
po vodě plaval obrácený zvon

Zvon má srdce slunečnice
na kompasu ptačinec

kormidlo je pluh 
a lano vyoraná brázda

Až z kotvy zrána odletí černá vrána
zima vydá poslední vzdech

lodní zvon zazvoní
nasedneme na parník a plujeme na druhý břeh

Pigi

Burza dětského oblečení

Ve dnech 21. - 23. 3. 2023 proběhla v místním kulturním 
době již tradiční burza dětského oblečení pořádaná místní-
mi maminkami. Opět se nám sešlo velké množství oblečení, 
obuvi, sportovních a kojeneckých potřeb, hraček, knih a her 
a návštěvnost byla i tentokrát obrovská. 

Jsme moc rády, že na burzu chodí jak místní maminky 
(a tatínci), tak návštěvníci z širokého okolí a ve většině pří-
padů jsou nadšeni organizací a  systémem, jakým je burza 
pojata. Díky rozdělení oblečení na holčičí/klučičí a  podle 
druhu oblečení se dá nakupovat přehledně a člověk obvykle 
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vybere více věcí, než když se musí prohrabávat v hromadách 
různých věcí různých velikostí. I proto byl výtěžek celé burzy 
velmi příznivý a my jsme se rozhodly jej věnovat na nákup 
sportovních potřeb pro Dětský dům v Hodoníně. 

Chtěla bych tímto za všechny organizátorky poděkovat 
Obci Prušánky a obecním pracovníkům, že nám vždy po-
můžou nachystat stoly, věšáky a lavičky, a dále všem dobro-
volnicím, které v úterý i ve čtvrtek přišly pomoct s tříděním 
zboží. Bez vás by burza nebyla, děkujeme!

Za Burzu Prušánky
Martina Vašíčková

Ze sportu 

Z činnosti SK Podlužan Prušánky

SK Podlužan Prušánky – oddíl kuželek

Milí čtenáři,
dovolte mi vás informovat, co se za uplynulé období ve 

sportovním klubu událo. Na konci minulého roku byla po-
žádána Obec Prušánky o poskytnutí mimořádné dotace do 
rozpočtu sportovního klubu ve výši 170 000 Kč a navíc se 
podařilo získat dotaci od Národní sportovní agentury ve výši 
160 000 Kč, což spolku ve špatné fi nanční kondici pomohlo 
a zajistilo pokrytí nezbytných nákladů v roce 2022. 

Ve sportovním areálu Kuželna a Sport klub proběhla dru-
há etapa reklamačního řízení se Stavební fi rmou Plus s.r.o. 
s cílem odstranit vznikající drobné vady spojené s výstavbou 
budovy - sportoviště. Postupnými kroky se daří problémy 
odstranit, najít společné řešení a preventivními opatřeními 
zamezit dalšímu výskytu závad. 

V  březnu proběhla anketa Sportovec okresu Hodonín 
pro rok 2022. Na slavnostním galavečeru bylo předáno oce-
nění sportovcům v daných kategoriích. SK své zástupce do 
ankety Sportovec okresu Hodonín v kategorii osobnost no-
minovalo Františka Mazucha za celoživotní přínos fotbalu 
v oblasti hráč, rozhodčí, trenér. V kategorii kolektiv dospělí 

Soutěžní sezona 2022/2023 se po-
malu chýlí ke svému konci. I když ješ-
tě zbývají poslední nesehraná utkání, 
už s předstihem mohou kuželkáři tuto 
sezonu hodnotit jako velmi úspěšnou. 

Trochu netradičně zmiňme nej-
prve B-tým, který si s předstihem za-
jistil první příčku v  Jihomoravském 
krajském přeboru 1. třídy a  s  ní také 
postup do Jihomoravské divize. Před 
deseti lety v  této soutěži působilo A-
-družstvo, od letošního podzimu v ní 
budeme mít náš rezervní tým. Už to 
značí, že oddíl kuželek je po sportovní 

bylo nominováno A družstvo mužů oddílu kuželek. V kate-
gorii sportovec nad 18 let byla nominována Štěpánka Vy-
tisková, která získala stříbrnou medaili na MČR juniorů do 
23 let v kuželkách. V zastoupení silné konkurence regionu 
se naši nominující sportovci neprosadili, nicméně jim patří 
velké poděkování za vzornou reprezentaci obce a za přínos 
v daném sportu. 

V této oblasti bych za SK byla i nadále aktivní. 
Hlavní důraz spolku byl od počátku roku 2023 kladen na 

plánování akcí a sestavení rozpočtu SK pro rok 2023. Před-
pokládané náklady na provoz jsou téměř 1,7 mil. Kč, které by 
měly být pokryty provozní dotací od Obce Prušánky, vlastní-
mi zdroji a nenárokovatelnými dotacemi. 

Spolu s  představiteli obce velmi pozitivně vnímám, že 
společnou prioritou SK a Obce Prušánky je podpora a rozvoj 
sportovního dění v obci. Mým cílem je otevřená komunika-
ce, vzájemná spolupráce uvnitř klubu a stabilizace rozpočtu 
v dalších oblastech. 

Taťána Šeráková
Předseda VV SK Podlužan Prušánky z. s.

stránce na vzestupu, za což vděčíme 
především kvalitnímu domácímu zá-
zemí. Špatně si však v krajském přebo-
ru nevedlo ani „Céčko“. Dlouho bylo 
druhým aspirantem na postup a s vel-
kou pravděpodobností skončí na stup-
ních vítězů. 

Pozornost všech příznivců kuže-
lek se však v poslední době soustředí 
především na A-tým, který ukončuje 
svou první sezonu ve 2. lize. Do této 
soutěže teprve v loňské sezoně postou-
pilo, a tuto soutěž pravděpodobně také 
po roce opustí. Před rokem by však 

pravděpodobně nikdo nesázel na to, 
že ji opustí dalším postupem. Dvě kola 
před koncem má A-družstvo nakroče-
no do 1. ligy dokonce takovým způ-
sobem, že šance druhé Kamenice nad 
Lipou jsou spíše v  rovině teorie. Stát 
se však může cokoliv. Nicméně pevně 
věříme, že v době, kdy čtete tyto řádky, 
už vyhlížíme naší první prvoligovou 
sezonu, v  níž budeme mít možnost 
změřit síly s týmy z celé republiky. 

Dlouhodobé soutěže družstev jsou 
sice u  konce, přesto nás v  brzké době 
čeká ještě jedna velká kuželkářská udá-
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lost. Naše obec a naše kuželna budou ve 
dnech 6. a 7. května hostit Mistrovství 
ČR pro rok 2023 v kategorii juniorek. 

Bude se jednat o dosud nejvýznamnější 
akci, které bude naše kuželna svědkem. 
Tak si nenechte ujít kuželkářské umě-

ní nejlepších českých hráček do 23 let 
a určitě se přijďte podívat.

Za oddíl kuželek Lukáš Hlavinka

Béčko: zleva dole Jakub Toman, Aleš Zálešák, Štěpánka 
Vytisková, Michal Tušl, Sára Zálešáková, Josef Toman, 

nad ním Michal Teraz. 

Áčko: dole zleva Vojta Novák, Lukáš Hlavinka, Honza Zá-
lešák, nahoře zleva Filip Tesařík, Martin Tesařík, Dominik 
Fojtík, Martin Procházka, Zdeněk Zálešák, Standa Esterka. 

SK Podlužan Prušánky – oddíl šachu
Šachové turnaje dětí
V sále Domu školství v Břeclavi proběhlo dne 26. ledna 

2023 Jihomoravské krajské kolo Přeboru škol v šachu. Bo-
jovalo se nejen o  medaile, ale také o  dvě postupová místa 
do červnového celostátního kola ve Zlíně. Tři turnaje hrané 
v kategorii 1. stupeň základních škol, 2. stupeň základních 
škol a kategorii středoškoláků se odehrálo švýcarským systé-
mem na 7 kol 2 x 20 minut. 

Naše družstvo v kategorii 2. stupeň ZŠ Prušánky ve slo-
žení Ondra Koller, Tomáš Weissberger, Tadeáš Bára a Anto-
nín Hájek obsadili 14. místo. Velkou oporou týmu byl Ondra 
Koller, který získal na první šachovnici 3,5 bodu/7. Turnaj 
probíhal v tradičně korektní a motivující atmosféře, řádění 

dětí ve vestibulu (kde běžel normální pracovní den školské-
ho zařízení) bylo méně intenzivní než jindy, a tak nezbývá 
než všem žákům poděkovat za účast v tomto přeboru škol. 

Dne 18. února 2023 se v  Kulturním domě v  Hlohovci 
odehrál turnaj v rapid šachu o Pohár Jaroslava Lieskovana. 
Turnaje se celkem zúčastnilo 43 dětí do 15 let. Hrálo se na 7 
kol. Z prušáneckých se zúčastnili Ondra Koller se ziskem 5 
bodů a v konečném pořadí na 8. místě a Lukáš Váňa se zis-
kem 4,5 bodu v konečném pořadí na 12. místě. 

Za hezké partie a pěkné umístění oběma mládežníkům 
gratulujeme.  

Za SK Podlužan Prušánky – oddíl šachu
Pavel Balšínek, trenér

Pohár Jaroslava Lieskovana v HlohovciPohár Jaroslava Lieskovana v Hlohovci Přebor škol JmK v Břeclavi Přebor škol JmK v Břeclavi 
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Zprávičky z farnosti
Pan Josef Zigáček oslavil 100 let

Co bylo před 100 lety si nikdo z nás 
už nemůže pamatovat. Bylo to obdo-
bí tzv. první republiky, kdy k  Česko-
slovensku patřila ještě Podkarpatská 
Rus a prezidentem byl T. G. Masaryk. 
V roce 1923 začal poprvé vysílat roz-
hlas, ale v  Prušánkách si na něj ještě  
museli počkat, protože v té době ještě 
rozhodně nebyla zavedena elektřina 
a svítilo se pouze petrolejkami. V tom-
to roce se 5. března narodil prušánec-
ký občan pan Josef Zigáček, kterému 
jsme mohli letos pogratulovat k dožití 
100 let. 

Narodil se jako páté dítě ze šesti 
dětí manželům Jakubovi a  Františce 
Zigáčkovým. Jeho otec bojoval v  1. 
světové válce na ruské a potom na ital-
ské frontě. V roce 1929 – 1934 chodil 
malý Josef v  Prušánkách do obecné 
šestitřídky. Pak od roku 1934 do roku 
1938 na Státní československé reálné 
gymnázium do Břeclavi. Po záboru 
Sudet v  září 1938 ale přeložili české 
žáky do Hodonína, protože Břeclava 
(tehdy to ještě nebyla Břeclav) se stala 
německým územím. Celé gymnázium 
studoval s vyznamenáním. 

V době 2. světové války pracoval na 
obecním úřadě. V jeho vzpomínkách, 
které zaznamenal jeho syn Josef, je po-
psáno, jak na úřad přišla nějaká slečna 
Wiesnerová, dcera posledních prušá-
neckých Židů, odhlásit se z pobytu, že 

mají nařízeno někam odjet. Nedlou-
ho na to došli na úřad jejich doklady 
a věci. Místo odeslání bylo Ausschwi-
tz. Nikdo ještě tehdy nevěděl, co to je. 
Pochopitelně se už nevrátili.

V  roce 1944 udělal Josef Zigáček 
zkoušku z němčiny u zkušební komi-
se pro učitelství v Brně, kterou potom 
mohl vyučovat. V témže roce šel učit 
na své první učitelské místo na obec-
nou školu do Podivína. Tím započala 
jeho učitelská dráha, které se pak vě-
noval celý život.

V roce 1946 dělal zkoušky  jako ex-
ternista z různých předmětů na Státním 
mužském ústavu učitelském v  Brně. 
V roce 1947 byl přijatý na dálkové stu-
dium Pedagogické fakulty Masarykovy 
university. Aprobaci měl na dějepis, ze-
měpis a občanskou výchovu, ale nako-
nec nejvíce učil český jazyk.

Vojenskou službu absolvoval v No-
vém Mestě nad Váhom a pak v Lipní-
ku nad Bečvou. Na vojně vyprávěl vo-
jákům různé zážitky a ti ho s obdivem 
poslouchali.

50. léta byla pro učitele tísnivým 
obdobím. V  Kosticích zažil zatčení 
jednoho učitele a půlku prázdnin mu-
seli pracovat. Vzpomínal, jak s panem 
učitelem Tesaříkem asfaltovali silnici 
za Josefovem.

Dne 8. 11. 1952 se oženil s  Lud-
milou Zálešákovou. Narodili se jim 

dva synové. Starší Josef v  roce 1955 
a mladší Pavel v roce 1966. Má sedm 
vnoučat, deset pravnoučat a  jedenác-
té pravnouče na cestě. V roce 1960 si 
postavili dům u  mlýna, který si po-
stupně zvelebovali. V 50. až 70 letech 
dělal také knihovníka. V té době byla 
knihovna za starým národním výbo-
rem  v přístavku u maštale s býky. Po 
postavení kulturního domu byla pře-
stěhována do jeho suterénu.

V 70. a 80. letech učil hlavně v Lu-
žicích, v Moravském Žižkově a v Pru-
šánkách. Kromě toho také dělal prů-
vodce německým zájezdům. (tehdejší 
družba s JZD). V roce 1983 šel do dů-
chodu. I  v  důchodu byl stále aktivní. 
Začal vypomáhat varhanici v  kostele. 
Postupně se stal hlavním varhaníkem 
a  vedl i  chrámový sbor až do roku 
2012.  Dělal také vrátného V  Naft ě 
v Hodoníně, pracoval pro hodonínské 
muzeum a  zpracovával různé články. 
Jeho posledním zaměstnáním bylo 

d é S ší J f 1955

Josef ZigáčekJosef Zigáček

Hrál v cimbálové muziceHrál v cimbálové muzice

Se svými kolegy učiteli: zleva Josef Se svými kolegy učiteli: zleva Josef 
Zigáček, Jan Škápík, Jakub RedekZigáček, Jan Škápík, Jakub Redek
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Čteme z prušánecké kroniky

Rok 1925 - pokračování

Co byuo, to byuo

Dne 4. dubna roku 1925 jeli prušánečtí mladíci k odvo-
du do Hodonína. Odvedenců bylo 16 a přitom se  poprali 
s ratíškovskými o kosířky, přičemž bylo šest prušáneckých 
mladíků zatčeno a uvězněno. 

Dne 10.  dubna na Velký pátek jeli tři občané, členové Do-
moviny, Martin Hromek č. 73, František Maděřič č. 2 a Petr 
Ivičič č. 385 do Břeclavi, aby zakročili v agrární bance proti 
novoveským uchazečům, kteří si dělali nárok na půdu z Ku-
ff nerového dvora v Prušánkách. Správně řečeno – byl to boj 
prušánecké Domoviny s Domovinou neoveskou, která žádala 
30 měřic půdy pro novoveské uchazeče. Výše uvedení obča-
né byli vysláni, aby odrazili útok, který proti nám podnikla 
sousední obec Moravská Nová Ves. Byl to těžký boj, který 
vedla prušánecká Domovina. Konečně po dlouhých tahani-
cích bylo ujednáno, že Nová Ves obdrží asi 120 měřic z Pa-
dělků a  Dílů od Těšicka. Toto rozhodnutí znamenalo pro 
každého prušáneckého občana velikou porážku a  potupu, 
neboť nám byly urvány nejlepší kusy z  našich polí. Dělali 
jsme, co jsme mohli, abychom co nejvíc zachránili. Ztratili 
jsme sice 120 měřic, avšak kdybychom se nebránili, ztratili 
bychom ještě víc.

12. dubna pronajímala se v obecní kanceláři honitba pro 
obvod Prušánky. Po přečtení nájemních podmínek bylo 
složeno vádium ve výši 22 kč, které se rovnalo ceně starého 

Dialektologické oddělení Ústa-
vu pro jazyk český AV ČR se zabývá 
problematikou nářečí českého jazyka 
a  mezi jeho činnosti patří mimo jiné 
pořádání terénních nářečních výzku-
mů. Jeden z nich se v  říjnu minulého 
roku uskutečnil v Prušánkách. Probíhal 
metodou řízeného rozhovoru a zúčast-
nilo se jej pět mluvčích ve věku 64–98 
let, které v Prušánkách strávily většinu 
svého života, a lze je tedy považovat za 
nositelky tradičního místního nářečí.

Respondentky se rozpovídaly o růz-
ných tématech, přičemž vzpomínaly 

nájemného za jeden rok (vádium = jistota, záloha složená 
jako záruka na splnění určitého nároku, pozn. JK). Honitbu 
vynajal František Janeček za 2.365 kč ročně. Nájemní doba 
potrvá šest let.  

13. dubna se pronajímal obecní hostinec veřejnou draž-
bou v  obecní kanceláři. Po přečtení nájemních podmínek 
bylo složeno vádium 1.000 kč. Hostinec vynajal Eduard Ro-
háč za 3.650 kč ročně.

16. dubna byla založena na Malých ostudách za studní 
Jordánka nová ulice. První domek postavil Štěpán Imrich, 
stavbu prováděl zednický mistr Jan Kuchařič z  Moravské 
Nové Vsi.

Schůze, které konal obecní výbor v  obecní kanceláři, 
bývaly velmi bouřlivé. Stará řevnivost mezi členy obecního 
zastupitelstva neutuchala. Obyčejně skončilo zasedání prud-
kou hádkou, často i pro bezvýznamnou věc. Někdy se hádka 
proměnila v  pravou bouři, přičemž padala slova hrubšího 
rázu, někdy i  dosti neslušná. Tento smutný jev ponese do 
budoucna špatné ovoce, neboť ku rozkvětu obce jest zapo-
třebí, aby celé obecní zastupitelstvo postupovalo a  jednalo 
vždy svorně a spravedlivě. Kronikář byl osobně svědkem ta-
kových událostí…

Z prušánecké kroniky přepsala a upravila
Jana Kamenská

vyučování němčiny na SOU v Bažant-
nici. Kromě toho se také staral  o hos-
podářství a např. do svých 83 let ještě  
držel prasata.

Prakticky celý život doučoval jak 
děcka, tak dospělé, nebo překládal, 
kdo co potřeboval.  Mě osobně učil 
jako třídní učitel ve 3. a 4. třídě, a také 

mě doučoval češtinu na přijímačky na 
střední školu. Vzpomínám si, jak vy-
právěl, že učil nějaké Němce češtinu, 
a když jim vysvětloval minulý čas od 
slovesa „jít“, tak absolutně nemohli 
pochopit, kam se ztratil ten kořen slo-
va (šel, šla, šlo..). Holt čeština je těžký 
jazyk.

Jednou z  rad na dlouhověkost 
bývá, kromě zdravého životního stylu, 
namáhat stále svůj mozek. Takto vi-
tálním a činorodým člověkem  byl po 
celý život právě pan Josef Zigáček, pro 
mě strýček Jožka.

Jitka Omelková
Foto: Archiv rodiny Zigáčkovy

hlavně na své dětství a dřívější život na 
vsi. Dozvěděli jsme se od nich, co ob-
nášela práce na poli nebo na vinohradě, 
jak se dralo peří, jak probíhala zabijač-
ka, co se vařilo a peklo, jak se slavily Ve-
likonoce či Vánoce, jak vypadala svat-
ba, čím se vyznačovala tehdejší výuka 
ve škole nebo s čím si rády hrávaly děti.

Zvláštní pozornost byla věnována 
krizovým situacím spojeným s válkou 
a podobnými konfl ikty. Respondentky 
nám vyprávěly některé hrůzné přího-
dy z druhé světové války, které znají od 
svých starších příbuzných. Časté bylo 

třeba schovávání se ve sklepích před 
armádou nebo bombardováním. Samy 
pak vzpomínaly na okupaci v  roce 
1968, neboť přímo přes Prušánky tehdy 
projížděla nepřátelská vojska. Řeč přišla 
také na současnou rusko-ukrajinskou 
krizi a  obavy z  jejích následků. Jedna 
mluvčí nám na toto téma dokonce reci-
tovala vlastní báseň, složenou v nářečí. 
Pasáže z líčení válečných událostí jsou 
k  poslechu v  archivu nahrávek auten-
tických promluv, který je zpřístupněn 
na webu veslovech.cz.

S  potěšením jsme zaznamenali, 
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že nářečí v  Prušánkách, které spa-
dá do jižní (slovácké) podskupiny 
východomoravských nářečí, si ales-
poň u  starší generace stále udržuje 
množství svých specifi ckých staro-
bylých prvků. Zejména jde o  tzv. 
obalované l, které se zapisuje jako u, 
neboť se jeho výslovnost blíží hlásce 
u. Vyskytuje se ve tvarech jako byuo 
,bylo‘, šua ,šla‘ nebo duúho ,dlouho‘. 
V  posledním jmenovaném příkla-
du se projevuje další znak, tentokrát 
společný celé oblasti východomorav-
ských nářečí, a to zachování staročes-
ké hlásky ú, místo níž později vniklo 
ou (mezi další časté příklady patří sú 
,jsou‘ nebo múka ,mouka‘). Jiným ta-

kovým znakem je zachování é oproti 
novějšímu í (např. řéct ,říct‘, kamé-
nek ,kamínek‘). Typické je zde také 
zvratné zájmeno sa (např. mosí sa 
,musí se‘) nebo dloužení samohlásek 
v některých kontextech; zaznamena-
li jsme třeba podoby šéu, nastrójený, 
v  zímě. Ze slovní zásoby nás zaujala 
především rozličná pojmenování pro 
jednotlivé části kroje, jež se zde pou-
žívají (čipka, kasanica, lajbl, patáček, 
porta, tacle, …). 

Díky zvukovému záznamu rozho-
vorů, který jsme mohli pořídit, a  za-
chytit tak specifi cká slova, slovní tvary 
nebo hláskové podoby v jejich přiroze-
ném kontextu, lze detailněji popsat stav 

jazyka na daném území. Z  výzkumu 
tedy vzešly cenné podklady pro další 
práci dialektologů, které navíc mo-
hou budoucím generacím poskytnout 
unikátní obraz nejen o  jazyku, ale též 
o způsobu života a radostech i strastech 
našich předků.

Děkujeme všem vypravěčsky nada-
ným nářečním mluvčím za ochotu za-
pojit se do výzkumu a panu starostovi 
Ing. Zbyňku Němečkovi za jeho zpro-
středkování.

Text vznikl s  podporou Strategie 
AV21 Odolná společnost pro 21. sto-
letí.

Filip Kubeček, Ústav pro jazyk český 
AV ČR

Pochlubte se, když máte čím…

Viktor Čech mistrem České republiky 2022

Viktor Čech, letos dvanáctiletý žák Základní školy 
v  Prušánkách, se účastní pravidelně závodů Mezinárodní-
ho mistrovství České republiky Minimoto. V  sezoně 2021 
Viktor vstoupil do sezony nové třídy Ohvale 110. Jedná se 
o motocykl italské výroby na 10ti palcových kolech. V mi-
nulosti závodil na motocyklech třídy minibike. Jeho vstup 
do této kategorie byl impozantní. Hned v první sezoně se 
stal mezinárodním mistrem republiky a navíc se stal v roce 
2021 i mistrem Evropy. Po této sezoně byl plán přestoupit 
do silnější kategorie Ohvale 160, tomu byla i podřízena celá 
zimní příprava, pravidelný trénink v Praga aréně s přední-
mi českými jezdci, kteří se mimo jiné účastní závodů mis-
trovství světa. Tato příprava probíhala výborně, Viky patřil 
mezi nejrychlejší jezdce přípravy. Tyto zimní tréninky jsme 
kombinovali také z motokrosem, a to se nám stalo osudným. 
Viky si bohužel 16. 3. zlomil při motokrose stehenní kost 
a musel postoupit operaci, kdy mu byly do kosti vloženy že-
lezné dráty. Teď začal zcela jiný boj o sezonu, než jsme čeka-
li. Viky se musel vyléčit a připravit na sezonu, příprava byla 
hektická. Zde bych chtěl poděkovat všem, co nám pomáhali. 
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Ohlédnutí za společenskými akcemi

Light verze „Kuželkářského diskoplesu“ slavila úspěch

Předchozí dvě plesové sezony jsme kvůli 
pandemii většinou všichni společensky strá-
dali. Teprve letošní zima se obešla bez proti-
epidemických opatření omezujících společen-
ský život, a tak jsme přemýšleli, jak navázat na 
kdysi tradiční „Kuželkářský diskoples“. Nako-
nec jsme se rozhodli vsadit na trochu odlišný 
koncept. Cíl byl však jasný, nabídnout místním 
trochu uvolněnější formu společenské zábavy. 

Do organizace se tentokrát vedle kuželká-
řů zapojili ve velkém také fotbalisti, celou akci 
jsme proto pojali jako taneční zábavu pod hla-
vičkou všech sportovců SK Podlužan Prušán-
ky. A byla to sázka na správnou kartu. Účast 
byla hojná a  celá akce se vydařila snad po 
všech stránkách. Neuskutečnila by se však bez 
podpory Obce Prušánky, za kterou tímto dě-
kujeme. Velké poděkování míří také ke všem 
sponzorům, kteří věnovali ceny do tomboly.

Budeme se tak těšit třeba zase za rok. Už 
teď máme nápady, jak akci ještě zatraktivnit.

Za SK Podlužan Prušánky Lukáš Hlavinka

Viky se musel znovu učit chodit, berle a invalidní vozík byly 
našimi novými členy domácnosti. Ale Viky vše za pomoci 
rodiny a přátel zvládl. A první závod absolvoval zpět v kate-
gorii Ohvale 110 už 30. 4. 2022 na závodech MMSR v Dlhé. 
První tréninky absolvoval až odpoledne, protože dopoledne 
byl ještě na rentgenu, kde si bylo nutné ověřit, že je noha 
řádně srostlá. Po prvním tréninku se k  překvapení všech 
pohyboval kolem 3. místa, podotýkám, že bez berlí nemohl 
chodit, druhý den skončil v  kvalifi kaci druhý. Poté vyhrál 
první i druhý závod a celkově zvítězil.

Následovaly další závody sezony, ve kterých Viktor zcela 
dominoval, když kromě jednoho závodu, kde skončil dru-

hý, všechny vyhrál a stal se Mezinárodním Mistrem České 
republiky.

Celkové výsledky Viktora Čech v sezoně 2022 :
Mezinárodní Mistr České Republiky ve třídě Ohvale 110
Mezinárodní Mistr Slovenské Republiky ve třídě Ohvale 110
Vícemistr (2.místo) v  Mezinárodním Mistroství České re-
publiky ve třídě Ohvale 160, zde nejel první 2. závody kvůli 
zranění.

Přejeme mu ještě mnoho dalších úspěchů. 
ZC Racing Team
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Společenský ples SRPDŠ

Netfl ix na kulturáku v Prušánkách
Základní škola byla a pořád je vel-

kou součástí našeho života. Devět 
krásně strávených let v kolektivu dob-
rých učitelů i kamarádů. Je těžké loučit 
se s něčím, co tak dlouhou dobu byla 
samozřejmost. My jsme díky SRPDŠ 
měli příležitost uzavřít tuhle kapitolu 
krásným způsobem, a  to naším ple-
sem. S přípravami jsme začali už v září. 
Vybrali jsme hudbu, barvy, téma plesu 
a začali se učit choreografi i na půlnoční 
překvapení. V říjnu jsme začali nacvi-
čovat polonézu s paní učitelkou Hubo-
vou a  v  listopadu nám začaly hodiny 
tance, které vedla Lada Kománková. 
Celkem jsme se naučili pět druhů tan-
ce, které jsme po polonéze zatančili. 
Ve volném čase jsme nacvičovali na 
půlnoční překvapení, a  že nám to ně-
kdy dalo opravdu zabrat. Také jsme si 
vyrobili plakáty a dekorace, které jsme 
vyvěsili v  sále.  Ani jsme se nenadáli 
a už tu byl únor. Ještě na generálce to 
vypadalo, že ples nedopadne podle na-
šich představ a něco se pokazí.  Naštěs-
tí se všechno vydařilo. Téma plesu byl 
Netfl ix, na půlnoční překvapení jsme 

byli rozděleni na skupinky, ve kterých 
jsme představili typický fi lm nebo seri-
ál z  Netfl ixu. I  přes velký stres si my-
slíme, že jsme odvedli dobrou práci 
a jsme spokojeni. Atmosféra v sále byla 
také velmi hezká a příjemná. Samozřej-
mě se tu střídalo i  hodně emocí jako 
například dojetí, radost, ale i  smutek, 
smutek, který jsme zažili hlavně my, 
a to při pomyšlení na to, že tímhle jsme 
se rozloučili se základní školou. Tímhle 

naše kapitola života skončila a  začne 
nová, kdy se každý vydá svým směrem. 

   Nakonec bychom chtěli poděkovat 
všem, kteří se na plese podíleli. Děku-
jeme učitelům, rodičům, prarodičům 
a všem, kteří nám pomohli k tomu, aby 
se ples mohl uskutečnit. Uvidíme se 
příští rok na plese, tentokrát už z  po-
hledu diváků.

Za deváťáky
Marie Gazdíková 

Prušánky plné kultury

Časy, omezující společenský život, 
jsou snad defi nitivně tatam, a  i  naše 
obec kulturně ožívá. Na co se můžete 
v tomto roce těšit?

O  kulturní akce v  Prušánkách se 
stará celá řada spolků a Obec Prušán-
ky se jim snaží být maximální oporou 
v realizaci. Jedním z největších spolků 
je krojovaná chasa. Ta je postavená na 
tradici, a  tak přináší několik tradič-
ních akcí. Mezi ně patří již proběhlý 
krojovaný ples, oblíbená velikonoční 
zábava a  samozřejmě největší místní 
akce – hody. Velký podíl mají také na 
Slavnosti vinobraní, kterou má pod 
záštitou Obec. Podobnému zaměření 
se věnuje Slovácký krúžek, který orga-
nizuje Májové zpívání na konci května, 
předhodovou Besedu u cimbálu a v le-

tošním roce se také postará o přípravu 
programu na vánoční koncert.

Spolek Mladí pro Prušánky  se už za 
svých pár let fungování zapsal do kul-
turního kalendáře několika velmi ob-
líbenými akcemi, které se chystá zopa-
kovat. Jedná se o festival jídla a řemesel 
známý jako FOOD & Market. Letos 
připravili velikonoční a i vánoční. Jisto-
tou je také letní kino, které bude opět 
v červnu. 

V  neděli po velikonočním food-
marketu pořádají místní myslivci úklid 
větrolamů.

Jsme obcí vinařskou, a tak můžeme 
čekat i celé množství akcí pořádaných 
místními vinařskými spolky. Bude to 
Jarní přehlídka vín, K  Nechorám do 
sklepa, Zarážání hory nebo k  Necho-

rám za mladým vínem. Místní hasiči 
připravili tradiční noční soutěž v  po-
žárním útoku týden před hody. 

A  vrací se také oblíbené obecní 
akce. Obec připravila dvě divadelní 
představení. V  květnu k  nám zavítá 
Divadlo Bedřicha Kaněry z  Břeclavi 
a  v  říjnu inscenace Svatba na klíč od 
spolku Hrozen. Poslední dubnovou so-
botu se můžete s dětmi vydat na Pálení 
čarodějnic a  poslední červnový pátek 
na Svatojánskou noc. Mezi tím bude 
několik novinek – mezi ně patří Pru-
šánská zahrada, což je výměnná a pro-
dejní burza sazenic, na kterou můžete 
každý přinést své přebytky a tzv. vyhan-
dlovat se sousedem. Další novinkou je 
společný Obecní a farní den v sobotu 3. 
6., který naplno využije areálu za koste-

Pozvánky na akce
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lem i u kostela. Bohatý program bude 
zakončený varhanním recitálem a kon-
certem kapely Šroti. V  srpnu pak ne-
bude chybět Rozloučení s prázdninami 
a na podzim tradiční Gulášfest.

Nově vzniklý Muzejní spolek Pru-

šánky zahájí své působení první Bur-
zou krojů na Podluží v  půlce května. 
Známá prušánská kapela Nechorbend 
oslaví 30. výročí v  červenci a  místní 
běžci navážou na úspěšný charitativ-
ní běh z  loňska, tentokrát Během pro 

Barču a Kubíka. Místní muzikanti a vý-
tvarníci z HTVŠ si na jaro i na podzim 
nachystali sérii besídek.

V Prušánkách to rozhodně žije! 
Těšíme se na setkání.

Zbyněk Němeček
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Společenská 
kronika
Opustili nás
Božena Klubusová
Růžena Šnobltová
Ludmila Budínová
Vlasta Imrichová

Diamantová svatba
Manželé Božena a Jan Prčíkovi 

Na péči o svého blízkého nejste sami - požádejte kdykoliv o pomoc

Inzerce

Dlouhodobá péče o  příbuzného je fyzicky i  psychicky 
vyčerpávající, často může být až na hranici vlastních sil. Ne 
každá rodina má reálné možnosti či zázemí potřebnou péči 
zajistit a ne každý člověk na to má kapacitu. Není to odsou-
zeníhodné. Ti, co ji v sobě našli, však zasluhují uznání.

Ideální variantou pro zajištění péče v domácnosti je spo-
lupráce více členů rodiny a odborných služeb. Tento způsob 
je nejvhodnější nejen z  hlediska rozložení sil při náročné 
péči, ale také je bezpečnější pro samotného pečovaného. 

Někdy se stává, že rodina v  té nejlepší víře může spíše 
nemohoucímu ublížit - např. špatnou manipulací, nevhodně 
zvolenými pomůckami, obavou z některých úkonů, špatně 
provedenou hygienou nebo naopak přemírou péče apod. 
Právě kvalifi kované osoby s bohatými zkušenostmi pomo-
hou rodině nalézt ty nejúčinnější a  nejšetrnější postupy, 
vhodné pomůcky, triky a návody. Upozorní předem na nej-
různější úskalí a případně nasměrují na další účinné formy 
pomoci. Tím vším se tak mnohdy podstatně zkvalitní život-
ní podmínky nejen nemohoucímu, ale především se uleví 
samotným pečujícím. V neposlední řadě jsou to právě tito 
profesionálové, kteří s  pochopením vyslechnou pečujícího 
a poskytnou mu tak potřebnou oporu. Někdy včas rozpo-
znají jeho blížící se vyhoření a mohou mu pomoci jej od-
vrátit. 

Počet obyvatel  
k 31.12.2022 2184
Narození 16 dětí
Úmrtí  23 občanů

Přihlášeno 30 občanů
Odhlášeno 45 občanů
Sňatky v obci 17

Homediss

Statistika

Základní pravidla pro prevenci vyhoření pečujícího: 
• Na prvním místě jste Vy. Dbejte na své fyzické i psychické 

zdraví. Snažte se žít i nadále svůj život.
• Nemějte na péči monopol. Nemůžete být jediným pečujícím.
• Usilujte o týmovou spolupráci v rodině a buďte asertivní. 
• Požádejte o kvalifi kovanou pomoc a komunikujte s ní. 
• Zavčasu hovořte se svým okolím o  vlastních obtížích 

a obavách.

Vždy první a třetí čtvrtek v měsíci od 13.00 do 17.00 hod. 
ve zkušebně pod kulturním domem naše sociální pracovnice 
může bezplatně zodpovědět například na tyto otázky:
• jak nejlépe připravit domácnost a jaké zvolit základní po-

můcky,
• jaké jsou skryté nástrahy v domácnosti a jak předcházet 

pádům,
• jak efektivně používat inkontinenční pomůcky,
• jak šetrně a bezpečně manipulovat s nemohoucím,
• jakou odbornou pomoc vyhledat. 

Kontakt: 
Telefon: 702 104 004, E-mail: homediss@homediss.cz 
www.homediss.cz 

Životní jubilea
Ludmila Zigáčková  91
Štěpánka Zelinková  85
Marie Ivičičová   85
Anežka Maršálková 99
Petr Hromek  91

Ludmila Šimková  85
Marie Kujová  93
Josef Zigáček  100
Marie Škápíková  93

Ž í b l
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Inzerce
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Z naší školičky

Projektový den VčelkyProjektový den Včelky Návštěva pana včelařeNávštěva pana včelaře

Malí hospodářiMalí hospodáři


